
  تا به حال به رفتار عددهای بین صفر و یک توجه کرده اید؟ 
هرقدر بزرگشان کنیم و به توان عددهای صحیح مثبت برسانیم، 
کوچک تر می شــوند. خیلی جالب اند، نه؟! این داســتان رفتار ما 
با بعضی از آدم های زندگی مان اســت کــه علاوه بر نادیده گرفتن 
خطاهایشــان، آن ها را برای انجام کارهای بد تشویق می کنیم و 
تــازه فکر می کنیم، به آن ها کمک می کنیم. اما نه دوســت من، 
آن ها روزبــه روز ضعیف تر و تهی تر می شــوند. روزبه روز از اصل 
خودشان دورتر می شوند تا اینکه روزی و جایی از زندگی شان به 

صفر میل می کنند؛ تمام می شوند.
امــا برعکس، اگر به توان عددهای صحیح منفی برســند، یا اگر 
زیر رادیکال برده شــوند، بزرگ می شــوند. گاهــی تنبیه کردن 
هــم کار بدی نیســت. ما انســان ها به تنبیه نیــاز داریم، چون 
ممکن الخطاییم. از طرف دیگر، همیشه شنیدن جمله هایی مثل: 
»چقدر قوی شــده ای! چقدر مهربان هســتی! و ...«، به قدری ما 
را بــه وجد مــی آورد که روزبه روز برای تقویــت این کمالات در 

وجودمان می کوشیم.
تحســین خوبی ها و زیبایی های انسان ها، بدون اپسیلونی حسد، 

دل بزرگی می خواهد.
ایــن ماجرا ما را به یاد توان رســانی عددهــای بزرگ تر از یک 
می اندازد که با اســتعانت از توان های مثبــت، می توانیم آن ها را 
بزرگ و بزرگ تر کنیــم. اما برعکس، اگر به توان عددهای منفی 
برســند، کوچک می شــوند. در واقع  اگر نوع نگاه ما نگاه زیبایی 
نباشد و با کینه و حســد آمیخته شود، این فضائل اخلاقی سیر 

نزولی پیدا می کنند.
پس مواظب باشــیم کاری نکنیم که انسان های خوب دست از 
خوبی کردن و خوب بودنشــان بردارند. اگر ما بلد باشــیم چطور 
انســان ها را به توان برســانیم، چطور هــوای دل یکدیگر را در 
بدترین شــرایط زندگی داشته باشــیم، چطور حال همدیگر را 
خوب کنیم، زمین جای قشــنگ تری برای زندگی می شود. پس 
مراقب باشــیم، چه کســی را به توان می رسانیم و چگونه. چقدر 
در تشویق و تنبیه هایمان مصلحت اندیش هستیم، و چقدر خوب 
اســت آدم هایی در زندگی مان باشند که عدد درون ما را بفهمند 
و بجا و مؤثر به ما تذکر بدهند؛ زیرا: »ان الذکری تتفع المؤمنین 

)قرآن کریم:55 ذاریات(.«
صفات پسندیدة وجودتان ناشمارا باد!
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رياضی و اخلاق

 زهره کاظمی 


